
Danske Handicaporganisationer – Syddjurs 
v/ formand Solveig Hansen, Engvej 9, 8560 Kolind 

Tlf. 41 17 29 45. E-mail: sol1920@gmail.com  
Hjemmeside: handicap.dk/lokalafdelinger/kort/midtjylland/syddjurs/ 

 

 

DH blev stiftet i 1934 som De Samvirkende Invalideorganisationer – DSI. 

De 34 medlemsorganisationer repræsenterer 330.000 medlemmer og alle slags handicap. 

 

 
Referat fra  

regionsmøde i DH-Midtjylland 
Tirsdag den 28. august 2018 kl. 17-21 i Silkeborg 

 
Kirsten fik tilsagn fra forsamlingen til at fotografere, og hendes fotos er brugt i referatet 

 
 

1. Velkomst v/ Solveig og valg af dirigent: Poul Granslev 
Vi startede med Mollys julesang 
 

2. Valg af referent: Solveig 
 

3. Navnerunde med ultrakort nyt fra afdelingerne: deltageroversigt vedhæftet 
 

 Syd- og Norddjurs går sammen om kursus i tilgængelighed 

 Favrskov: åben temaaften om arbejdsmarked og bosteder 

 Viborg har holdt grundlovsmøde (besluttet i hast ud fra et skriv i avisen om solidari-
tet) i Regnskoven i Hald Ege et bosted for udviklingshæmmede, hvor landsformand 
Thorkild Olesen og lokal avisredaktør og tidligere byrådsmedlem var talere 

 Viborgs Handicapråd vil invitere til formiddagsmøde om sundhed v/ Peter Geisling 

 Randers har haft travlt omkring budgetbesparelser 

 Randers handicapråd har inviteret borgmester til møde 

 Randers måtte nybesætte en plads i Handicaprådet, hvilket blev gjort svært af bu-
reaukratiske krav om flere kandidater 

 Odder har holdt aften om handicapkonventionen 
 

  
4. Præsentation af aftenens pro-

gram og emner v/ Solveig, Thorben og 
Susanne 
 

5. Temadrøftelser over en bid mad 
a) STU i fremtiden – svært at få politi-
kerne til at forstå, at STU er et uddan-
nelsestilbud, området bliver stedmoder-
ligt behandlet, hvad er afdelingernes er-
faringer? Opleves det som uddannelse 
eller blot en form for samværstilbud? 
 
b) Sundhedsordninger til borgere med 
særlige behov, fx i botilbud, hvor der ik-
ke er meget opmærksomhed på borger-
nes sundhed 

 
c) handicapråd – kan vi opkvalificere rådene? Bruge dem bedre? (Ole kommer ind på det i 
oplægget under punkt 7) 
 
d) frivilligråd/frivillighedsråd – hvordan trænger vi igennem med vores aktiviteter, når §18-
midlerne kræver nytænkning? 
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6. 6. Opsamling på temaerne  
 
a) STU – foreslår to år mere på uddannelsen 
 
b) Sundhed: automatisk ledsageordning, når man når pensionsalderen, Roskilde kommune 
har kørt forsøgsordning med otte timer til alle, også 65+ - Gitte har hørt, at loven om ledsa-
geordning skal revideres 
 
Favrskov har netop ansat to sygeplejersker, der kan rekvireres af hjemmeboende og på bo-
stederne, hvor de to også laver opsøgende arbejde 
 
Et årligt sundhedstjek for alle, både med og uden handicap, kunne være et mål for DH, for at 
imødegå uligheden i samfundet 
 
Hent gode Informationer på Handiklip – https://www.handicap.dk/nyheder/handiklip/tilmeld/ 
 

 
 
c) handicapråd, DH-Struer efterspørger kursus og opbakning, og Herning nævner, at de fik 
invitation til et kursus, DCH udbyder, der gentages til oktober 
Niels-Otto henviser til DHs håndbog, som alle bør læse – og Susanne supplerer, at det er 
vigtigt at huske, at vi repræsenterer alle i DH.  
 
Thorben foreslår, vi skal se på vores baggrundsorganisationer, hvor meget (lidt) der skrives i 
medlemsbladene om handicaprådsarbejde – og I ved jo, det handicappolitiske kræver over-
skud og engagement. 
 
I Odder holder HR jævnligt møder med nogen for forvaltningerne 
 
Der er oprettet en facebookgruppe for medlemmer og stedfortrædere af handicapråd: 
søg på ”Netværk for kommunale handicapråd”  
 
d) frivilligråd 
Nogle kommuner har en koordinator, der sørger for frivillige på plejehjemmene, der blot ikke 
må løfte opgaver, der hører til blandt personalet 
 
I Odder er der både decideret handicapidræt og klubber, der åbner op for særlige grupper og 
hold (bostedet sender en personale med) – savner proces blandt de pårørende, og ønsker 
yngre kræfter. 

https://www.handicap.dk/nyheder/handiklip/tilmeld/
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Thorben: Vi skal ikke vente på pengene, før vi går i gang! 
 

 
 
Solveig nævner, i forhold til sundhed, at RYK har lanceret en pjece om kost og aktivitet, da 
fællesnævneren for rygmarvsskadede er tab af store muskelgrupper og dermed mulighed for 
at forbrænde i samme udstrækning som andre, og derfor skal der holdes igen med kalorier – 
men har samme behov for vitaminer og mineraler som alle andre, bl.a. for at undgå mangel-
sygdomme og for at hele bedst muligt. 
Solveig vil rundsende link, når pjecen bliver lagt på en hjemmeside. 
 

 
7. Ole Lennart kom med et lille oplæg 

om konventionen, FRA global konvention 
TIL en brugbar “bjælke” i vores arbejde – i 
region, afdeling og kommune!. 
De udleverede materialer er: 
Den sorte er hele konventionen, den blå er 
udvalgte kapitler til danske forhold, power 
point med Oles slides og bag på dagens 
program er den lille guide, der bl.a. pointe-
rer, at vi har ret til fuld inklusion. HUSK, 
det er mennesket, der skal i centrum! 

  
Det vigtigste er tilgængelighed. Det er jo 
skammeligt, at man fjerner mange dejlige 
p-pladser ved Silkeborgs medborgerhus – 
lægger dem langt væk, fordi vi, der er dår-
ligt gående, nu får forringede vilkår for fuld 
deltagelse. 

 
 Vælg ud, hvad I vil arbejde med derhjem-

me – og sæt et samarbejde i gang, sørg 
for fælles forståelse – og husk at invitere 
pressen. 
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Hele konventionen kommer med bud på, hvordan vi sikrer rettigheder for borgere med sær-
lige forudsætninger, måske et særligt tilrettelagt job (først uddannelse) eller pension, en eg-
net bolig (husk lejekontrakt) 
 
Hvor specialiseret skal det være? Blev der spurgt, og  
Du taler meget om børn og unge (her tabte referenten lige tråden, men konventionen gælder 
alle, Ole har bare nævnt nogle få af emnerne)  
 
– hold dig undrende og spørgende. 
 
 

 
vores DH-konsulent, Charlotte Gunnarsen er stoppet, fortæller Anna Marie og spørger om, 
hvad vi gør, hvis vi har problemer?– kontakt DHs sekretær, Vita, der viser videre.  
 

8. Mulighed for at udvælge og prioritere emner til den kommende sæsons arbejde  
 
- Tilgængelighed, tilgængelighed, tilgængelighed 
- I Favrskov nedlægges mange busruter, kan vi drøfte fleks- og handicapkørsel m.m. 
- I Struer er der indbudt til tværfagligt møde med HR, Ældreråd og dem fra sundhedsforvalt-
ningen 
- Erfarigsudveksling 
- initiativ til ferietilbud til dem fra bostederne 
- Ledsageordning for 67+ er tre steder i landet, bl.a. i Viborg, Anni Dahl Rasmussen, der har 
arbejdet med det område i Viborg, flytter til Favrskov. Ministeriet kan søges om forsøgsord-
ning 
- 3. december, International Handicapdag 
- Inklusion i fritidslivet 
- Bedre sagsbehandling 
- Pensionister med handicap 
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9. Afrunding af aftenens emner – herunder – er der basis for ny netværksdannelse om kon-
ventionen – fx start december – for at give ny inspiration til afdelingerne? 
 
Solveig mener, at der ud fra de faldne ord og den gode stemning, der har præget mødet, er 
mulighed for at gribe fat i hinanden om interessefællesskaber og samarbejde på tværs af 
kommunegrænserne.  
Vedhæfter oversigt over deltagerne i aftenen møde og takke forsamlingen for at deltage ak-
tivt og konstruktivt samt i fællesskab at løfte de praktiske opgaver med kaffe, tallerkner, ma-
den, frugten, mikrofonen osv 
Og tak til Ole og Kirsten for at komme helt nede sydfra og dele noget af deres viden med os 

 
10. Nyt regionalt møde – hvem tager stafetten?  

Odder har takket ja til at invitere næste gang, arbejdsdatoen er sidste tirsdag i august, gerne 
i Hou og gerne med mulighed for en tur i Vandhalla forud for mødet.. 

 
 

Tak til alle, der brugte en aften midt i Midtjylland 
Vedlagt deltageroversigt og Mollys julesang 

 

 
 
 
 

 


